

图书在版编目(CIP)数据

中国企业会计制度(第三版)/CCH亚洲公司,中信出版社编,修订本.

-北京:中信出版社,2005.3

ISBN 7-5086-0361-3

I. 中… II. ① C… ② 中… III. 企业管理-会计制度-中国-英、汉 IV. F279.23

中国版本图书馆CIP数据核字(2004)第122369号

Copyright © 2005 CCH ASIA PTE LIMITED

All rights reserved. No part of this work covered by copyright may be reproduced or copied in any form or by any means (graphic, electronic or mechanical, including photocopying, recording, recording taping, or information retrieval systems) without the written permission of the publisher.

Disclaimer

This publication is sold with the understanding that (1) the authors and editors are not responsible for the results of any actions taken on the basis of information in this work, nor for any errors or omissions; and (2) the publisher is not engaged in rendering legal, accounting or other professional services. The publisher, and the authors and editors, expressly disclaim all and any liability to any person, whether a purchaser of this publication or not, in respect of anything and of the consequences of anything done or omitted to be done by any such person in reliance, whether whole or partial, upon the whole or any part of the contents of this publication. If legal advice or other expert assistance is required, the service of a competent professional person should be sought.

中国企业会计制度(第三版)

ZHONGGUO QIYE KUAIJI ZHIDU (DISANBAN)

责任编辑: 谢清平 Selina Li

出版者: 中信出版社(北京市朝阳区东外大街亮马河南路14号塔园外交办公大楼 邮编 100600)

经 销 者: 中信联合发行有限责任公司

承 印 者: 北京国彩印刷有限公司

开 本: 787mm×1092mm 1/16 印 张: 33.75 字 数: 400千字

版 次: 2005年3月第1版 印 次: 2006年2月第3次印刷

书 号: ISBN 7-5086-0361-3/D · 205

定 价: 198.00元

版权所有·侵权必究

凡购本社图书,如有缺页、倒页、脱页,由发行公司负责退换。服务热线: 010-85322521

<http://www.publish.citic.com>

010-85322522

E-mail:sales@citicpub.com

author@citicpub.com

中
信
出
版
社

CONTENTS

Introduction.....	3
Accounting System for Business Enterprises	
Chapter 1 General Provisions	51
Chapter 2 Assets	59
2.1 Current Assets	59
2.2 Long-term Investments	77
2.3 Fixed Assets	89
2.4 Intangible Assets and Other Assets	105
2.5 Impairment of Assets	113
Chapter 3 Liabilities.....	129
3.1 Current Liabilities	129
3.2 Long-term Liabilities	133
Chapter 4 Owners' Equity	147
Chapter 5 Revenue	155
5.1 Revenue arising from the sale of goods and the rendering of services	155
5.2 Contract Revenue.....	161
Chapter 6 Costs and Expenses	169
Chapter 7 Profit and Profit Distribution	175
Chapter 8 Non-monetary Transactions.....	191
Chapter 9 Foreign Currency Transactions	197
Chapter 10 Accounting Adjustments	201

10.1 Changes in Accounting Policies	201	5. Official Replies on Issues relating to Implementation of the Accounting System for Business Enterprises and Related Accounting Standards (III)	429
10.2 Changes in Accounting Estimates	207	6. Official Replies on Issues relating to Implementation of the Accounting System for Business Enterprises and Related Accounting Standards (IV)	487
10.3 Corrections of Accounting Errors.....	209	MOF official Replies Questions Finding List	528
10.4 Events Occurring after the Balance Sheet Date.....	211		
Chapter 11 Contingencies	217		
Chapter 12 Related Party Relationships and Transactions.....	221		
Chapter 13 Financial Reports.....	225		
Chapter 14 Supplementary Provisions	229		
Classification of Accounts and Financial Statements			
I. General Description.....	233		
II. Chart of Accounts	237		
III. Formats of Financial Statements	248		
IV. Instructions on Compilation of Financial Statements	275		
V. Notes to Financial Statements	329		
Appendix			
1. Provisions on Implementing the Accounting System for Business Enterprises by Foreign Investment Enterprises.....	347		
2. Official Replies on Relevant Issues Concerning Implementation of the Accounting System for Business Enterprises by Foreign Investment Enterprises.....	355		
3. Official Replies on Issues relating to Implementation of the Accounting System for Business Enterprises and Related Accounting Standards (I)	367		
4. Official Replies on Issues relating to Implementation of the Accounting System for Business Enterprises and Related Accounting Standards (II)	397		

目 录

序言	29
企业会计制度	
第一章 总则	50
第二章 资产	58
第一节 流动资产	58
第二节 长期投资	76
第三节 固定资产	88
第四节 无形资产和其他资产	104
第五节 资产减值	112
第三章 负债	128
第一节 流动负债	128
第二节 长期负债	132
第四章 所有者权益	146
第五章 收入	154
第一节 销售商品及提供劳务收入	154
第二节 建造合同收入	160
第六章 成本和费用	168
第七章 利润及利润分配	174
第八章 非货币性交易	190
第九章 外币业务	196
第十章 会计调整	200

第一节 会计政策变更	200
第二节 会计估计变更	206
第三节 会计差错更正	208
第四节 资产负债表日后事项	210
第十一章 或有事项	216
第十二章 关联方关系及其交易	220
第十三章 财务会计报告	224
第十四章 附则	228

会计科目和会计报表

一、总说明	232
二、会计科目名称和编号	236
三、会计报表格式	248
四、会计报表编制说明	274
五、会计报表附注	328

附录

1. 外商投资企业执行《企业会计制度》有关问题的规定	346
2. 外商投资企业执行《企业会计制度》有关问题解答	354
3. 关于执行《企业会计制度》和相关会计准则有关问题解答（一）	366
4. 关于执行《企业会计制度》和相关会计准则有关问题解答（二）	396
5. 关于执行《企业会计制度》和相关会计准则有关问题解答（三）	428
6. 关于执行《企业会计制度》和相关会计准则有关问题解答（四）	486
财政部关于会计制度执行问题解答一览表	525

Introduction

In 1998, China's Ministry of Finance issued the *Enterprise Accounting Standards*, which replaced the original *Accounting System for Enterprises*. The new standards were developed to meet the needs of China's rapidly growing market economy, and to harmonize with International Financial Reporting Standards (IFRS) to reduce the costs of translating capital by enterprises and standardizing the rules of financial reporting.

序言

Introduction

为了满足中国不断发展的市场经济对会计信息的需求，提高会计信息的透明度，增强企业财务报告的可比性，财政部于1998年发布了《企业会计制度》，取代了原《企业会计准则》。新制度的制定适应了中国市场经济发展的需要，与国际财务报告准则趋同，以降低企业的跨国经营成本，简化财务报告的编制规则。

中国会计制度的制定经历了三个阶段：第一阶段是1984—1992年，主要是建立企业会计核算体系；第二阶段是1993—1997年，主要是建立企业会计准则；第三阶段是1998—2006年，主要是建立企业会计制度。

History of Development

由中国经济发展的需求，中国共产党领导下的人民民主专政的政权，以及中国共产党的领导，决定了中国会计制度的制定必须符合中国国情。因此，中国会计制度的制定，首先考虑的是中国国情，其次是国际惯例。在制定过程中，既考虑了中国国情，又考虑了国际惯例，使中国会计制度既具有中国特色，又具有国际先进水平。同时，中国会计制度的制定，还充分考虑了中国企业的实际情况，使中国会计制度能够更好地服务于中国企业的实际需要。